
 
بازنشستگان

پس انداز شخصی ما بازنشستگان آموزش و پرورش در 
کانون های بازنشستگی و شاغلین چند ماه است که بلوکه شده 
است و ماهانه برنمی گردد که به صورت وام استفاده شود و در 
حال حاضر  هزینه های بیمارستانی از قبیل ویزیت و درمان 
در بیمه آتیه سازان حاضر همچنان بی سرانجام مانده است از 

مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند.
بخشی از رضوانشهر

استخدام آموزش و پرورش
از مسئولان تقاضا داریم که فکری به حال فارغ التحصیلان 
دانشگاه های دولتی که رشته آن ها مرتبط با آموزش و پرورش 
است کنند. رشته هایی مانند ریاضی، عربی، ادبیات، جغرافیا 
و .. چرا آموزش و پرورش که نیرو نیاز دارد آن ها را استخدام 

نمی کند و شرایط سخت برای استخدام می گذارد.
یک شهروند از اصفهان

کمبود نانوایی
ساکنان شهرجدید پردیس با کمبود نانوایی مواجه هستند و 
همه ما برای تهیه نان باید کلی هزینه رفت و آمد پرداخت کنیم 
تا به یک نانوایی برسیم. از مسئولان تقاضا داریم که فکری به 

حال این منطقه کنند تا بلکه مشکلات ما حل شود.
سعیدی از پردیس

  وضعیت آزار دهنده تجهیزات پزشکی 
ادامه دارد

 به گزارش ایلنا، کمبود تجهیزات پزشکی این روزها در کنار 
کمبود دارویی از جمله مسائلی است که موجب نگرانی بسیاری 
از بیماران، پزشکان و کارشناسان شده است. در روزهای 
گذشته خبرهای مختلفی از کمبود ۲۰۰ قلم از تجهیزات 
پزشکی مورد نیاز در مراکز درمانی، کلینیک ها و مراکز 
آزمایشگاهی منتشر شد. این موضوع از سوی وزارت بهداشت 
و اداره کل تجهیزات پزشکی سازمان غذا و دارو تکذیب شد، 
حتی »روح ا... مزینانی« مدیرکل تجهیزات و ملزومات پزشکی 
سازمان غذا و دارو، در واکنش به کمبود بیش از ۲۰۰ قلم 
تجهیزات مصرفی در بیمارستان ها، گفته است که اعداد و 
ارقام مبهمی که در رابطه با کمبودها عنوان شده است نسبت 
به تنوع و تعداد ثبت ۳۷۸ هزار کد IRC  تجهیزات پزشکی در 
کشور که ۲۴۰ هزار عدد آن مصرفی است، با نگاه منصفانه به 
فرض درست بودن نیز نسبت به تعداد کالاهایی که مدیریت 
می شود، عدد بالایی نیست. به گفته وی بنابر اطلاعات سامانه 
TTAC، موجودی تجهیزات پزشکی مورد نیاز کشور برای اقلام 
گروه های تخصصی مختلف نظیر ارتوپدی، قلب و عروق، چشم 
و مغز و اعصاب، با لحاظ ذخیره های احتیاطی به میزان کافی 
است و در وضعیت مناسب تامین است. مزینانی همچنین از 
صادرات تجهیزات پزشکی به۶۰ کشور دنیا خبر داد و گفت: 
یک هزار و ۸۵۰ پروانه صادراتی از سوی اداره کل تجهیزات و 
ملزومات پزشکی، صادر شده است. همچنین محصولات تولید 
داخل به بیش از ۶۰ کشور دنیا صادر می شود. به رغم این گفته  
»همایون سامه یح« عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا وضعیت نامناسب در بازار 
تجهیزات پزشکی و اقلام دارویی کشور را تأیید کرد. سامه یح 
با بیان اینکه در هر دو حوزه دارو و تجهیزات پزشکی وضعیت 
خوشایندی حاکم نیست، اظهار کرد: باید این مشکلات هرچه 
زودتر جمع شود، چرا که دیگر آزار دهنده شده است. سامه یح 
در رابطه با دلایل اصلی کمبود تجهیزات پزشکی است، گفت: 
تحریم یک مسأله اساسی است که اجازه نمی دهد به سهولت 
اقلام مورد نیاز را وارد کنیم، ما در همه موارد خودکفا نیستیم و 
باید برخی از تجهیزات را از کشورهای خارجی وارد کنیم. وی 
ادامه داد: ما می خواهیم خودکفا شویم، تولید داخل داشته 
باشیم و بسیار هم خوب است، اما همین ها هم نیاز به بودجه 
دارند، اگر نقدینگی در دست ارگان های مرتبط قرار نگیرد، 
همین تولید هم انجام نمی گیرد. عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان اینکه هم 
تحریم ها و هم عدم تأمین نقدینگی به هم ارتباط دارند، گفت: 
در دو سال گذشته، سه سال گذشته وضعیت کشور همین گونه 
بوده و تفاوت چندانی با الان نداشتیم با این حال این معضلات 
را در حوزه دارو و تجهیزات نیز نداشته ایم. سامه یح بیان کرد: در 
سال های گذشته هم تحت تحریم بودیم، اما این مشکلات الان 
را نداشتیم. متأسفانه ما قبلا در گزارش های مختلف نسبت به 
تبعات حذف ارز ترجیحی در مورد دارو و تجهیزات تذکر داده 
بودیم، متأسفانه این کار بدون فراهم شدن زیرساخت ها انجام 
و این مشکلات را به دنبال خود داشت. اگرچه تمامی حوزه ها 
و رشته های پزشکی نیازمند تجهیزات و اقلام خاصی هستند 
با این حال کمبودها در برخی رشته ها مانند مغز و اعصاب، 
آزمایشگاه های پاتولوژی و تشخیص طبی بسیار حیاتی است. 
»بابک زمانی« عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران در 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در رابطه با کمبود تجهیزات پزشکی 
اظهار کرد: کمبود تجهیزات یک مسأله مزمن است؛ ورود 
تجهیزات پزشکی به کشور مانند گذشته به سهولت صورت 
نمی گیرد و همین امر مشکلات زیادی را به وجود آورده است. 
وی افزود: مشکل دیگری که برای تجهیزات پزشکی در حوزه 
بیماری های مغز و اعصاب پیدا شده، این است که هزینه ها 
برای خرید تجهیزات، نگهداری و تعمیرات آنها بسیار زیاد 
شده است و از طریق تعرفه های پزشکی باید هزینه ها پرداخت 
شود بر همین اساس نوسازی آنها با مشکل مواجه شده است. 
عضو هیات رئیسه انجمن جهانی سکته مغزی در رابطه با 
وضعیت تجهیزات پزشکی مرتبط با سکته مغزی نیز اظهار 
کرد: مشکل اصلی ما در ایران عقب افتادگی از تکنولوژی های 
جدید سکته مغزی نسبت به جهان است. درمان سکته مغزی 
وابسته به تجهیزات جدید و به روز است؛ این تکنولوژی ها در 
بیشتر کشورها پیشرفت کرده و متأسفانه در کشور ما این اتفاق 
نیفتاده است و پویایی در اقتصاد سلامت ما وجود ندارد که 

بتواند تکنولوژی روز را به ما بدهد. 

  آرمان ملی: خبر این است که مدیرعامل سازمان رفاه، 
خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران از تدبیر 
شهرداری برای اسکان خانوادگی بی خانمان ها خبر داد اما 
وقتی به متن خبر سر می زنید تا متوجه شرایط و نحوه اسکان 
خانواده های بی سرپرست مطلع شوید، می بینید که این 
مسئول گفته: »گرمخانه ها به صورت خانوادگی تعریف نشده 
است، چراکه اگر این فضا ایجاد شود که برای خانواده ها جایی 
وجود داشته باشد، مطمئن باشید که مراجعات به تهران آنقدر 
زیاد خواهد شد که دیگر قادر به پوشش آنها نخواهیم بود.« 
زمانی که یک مسئول اینگونه از تعداد مراجعات زیاد صحبت 
می کند به این معناست که تعداد خانواده های بدون جا و 
مکان زیاد است که متقاضی آن هم زیاد است. نکته جالب 
اینکه احمد احمدی صدر در جای دیگری از صحبت هایش 
در خصوص تعداد خانواده های بی سرپناه اینطور گفته: »اگر 
در سطح شهر تهران خانواده ای بی سرپناه باشد جزو استثناها 
می شود و حتما ما در خدمت این افراد هستیم و فضایی را برای 
آن ها پیش بینی می کنیم و این هماهنگی با سازمان های دیگر 
نیز ایجاد شده است که این خانواده یک شب را بی پناه نباشد.« 
به همین سادگی، ما متوجه نمی شویم که تعداد خانواده های 
بی سرپناه کم و استثنا هستند یا زیاد؟ و حتی اگر آن استثنایی 
هم که اشاره شده بخواهند از خدمات شهرداری بهره مند شوند 
چه کار باید کنند و کجا باید بروند؟ او گفته: »متأسفانه یک 
تعداد ثابت افراد بی خانمان را داریم که این ها بی خانمان های 
ثابت ما هستند که خانواده هم نیستند.«نظر او در مورد اینکه 
گرمخانه ها به چه کسانی تعلق می گیرد، این است: »گرمخانه 
برای کسانی است که بی خانمان هستند و به صورت موقت 
یک شب الی دو شب در سطح شهر تهران هستند، مشکلاتی 
را دارند یا کارگر فصلی هستند و جایی را ندارند و می خواهند 

یک شب یا دو شب را بگذرانند.« 
 نگاهی به افزایش اجاره بها تا تعداد خانوارهای 

بی مسکن
روزگاری که در آن زیست می کنیم، گرانی و تورم و 
بالارفتن اجاره بهای خانه ها کمرشکن شده؛ اجاره ها به 

صورت نجومی بالا می روند حتی در جنوبی ترین نقاط شهر، 
مستاجران که از تامین زندگی روزمره خود هم درمانده اند، 
نمی توانند اجاره را پرداخت کنند، مالکان فشار می آورند، 
اجاره ها روی هم جمع می شود و سرآخر این اسباب و وسایل 
یک خانه است که باید در گوشه ای از شهر زیر چادری بماند. 
باید گفت که متوسط اجاره بها در شهر تهران طی یک ماه 
گذشته ۴.۶ درصد افزایش داشت که به گفته کارشناسان 
اقتصادی، از دلایل اصلی آن می توان به رکود در بخش فروش، 
افزایش سطح عمومی قیمت کالاها و انتقال فشار تورمی از 
قیمت مسکن به بخش اجاره اشاره کرد. شاخص رشد سالیانه 
کرایه مسکن در پایتخت ۴۱درصد و در کل مناطق شهری 
کشور حدود ۴۷درصد بود. مطابق با سرشماری سال 9۵ در 
حالی که تعداد خانوارهای کشور ۲۴ میلیون و ۱9۶ هزار 
خانوار گزارش شده، تعداد واحدهای مسکونی دارای سکنه 
کشور ۲۲ میلیون و ۸۲۵ هزار واحد بوده است. یعنی در 
شرایط فعلی بعضی از خانوارهای کشور به صورت مشترک در 
یک واحد مسکونی زندگی می کنند و یا به محل زندگی آن ها 
نمی توان مسکن اطلاق کرد. به استناد آمار مطرح شده برای 
اینکه هر خانوار یک واحد مسکونی برای سکونت داشته باشد، 
بازار مسکن کشور با یک میلیون و ۳۷۱ هزار واحد مسکونی 
کمبود مواجه است. در ایام انتخابات ریاست جمهوری رئیسی، 
وعده های بسیاری را مطرح کرد که یکی از مهم ترین آن ها 
وعده ساخت سالانه ۱میلیون مسکن و مجموعا ۴میلیون 
مسکن در ۴سال بود. این وعده که با جمله معروف »جوانان 
عزیز، ازدواج از شما، مسکن از ما« مطرح شد، هم اکنون به 
عنوان مطالبه توسط مردم مطرح می شود. اما نگاه می اندازیم 
به وعده ساخت ۴میلیون واحد مسکونی در طول ۴سال که از 
سوی اطرافیان رئیس جمهور نیز زیر سوال رفته است. رستم 
قاسمی، وزیر راه و شهرسازی که چندی پیش درپی حواشی 
زیاد پیرامونش از جمله معاونان و اطرافیان و عکس های 
خصوصی او در خارج از کشور، استعفا داد، گرچه بر سرعت 
بخشیدن به روند ساخت طرح نهضت ملی مسکن تاکید 
کرده بود اما همزمان اعلام کرد: قرار نیست سالی یک میلیون 

مسکن ساخته شود. تا پایان دولت سیزدهم، ۲میلیون مسکن 
ساخته و به بهره برداری می رسد. با شنیدن سخنان وزیر سابق 
مسکن، راه و شهرسازی به نظر می آید که او از گفته های قبلی 
خود عقب نشینی کرد. او با اشاره به تعیین سهم هر استان از 
این طرح، گفته بود: بیشتر از یک میلیون و ۳۵۰ هزار واحد 
مسکونی در دست اجراست که تا شهریورماه، ۱۰۰هزار واحد 
آماده تحویل خواهد شد. همین سخن هم به ذهن مخاطب 
متبادر می کند که وزارت مسکن از وعده ۴میلیون مسکن 
عقب نشینی کرده است. حتی اگر خوشبین باشیم و بگوییم 
تا پایان سال ۱۴۰۱ هم الباقی این واحدها ساخته خواهند 
شد، باز هم به وعده ساخت ۱میلیون مسکن در سال نخواهیم 
رسید. به نظر می آید وزارت راه و شهرسازی، به خوبی متوجه 
شده است که این وعده بزرگ عملیاتی نیست و کم کم، تلاش 

دارد تا از این وعده عقب نشینی کند. 
  برخی مسئولان می خواهند نشان دهند وضع 

مردم خوب است
اما اگر خانواده ای به دلیل  عدم تامین رهن منزل مجبور 
شود در خیابان بماند، آیا شهرداری تهران مراکزی دارد 
که چنین افرادی را به صورت خانوادگی پذیرش کند؟ به 
صحبت های مدیرعامل مربوطه در شهرداری تهران برمی 
گردیم که »بله، شهرداری تهران مکان هایی را اختصاص 
داده است که این افراد بتوانند برای یک شب الی دو شب 
خانوادگی سرپناهی را داشته باشند و به طور موقت بتوانند 
یک الی دو شب را در آنجا سپری کنند تا بتوانند جای ثابتی را 
داشته باشند.« و همان طور که تکرار شد و می بینی مبحثی 
برای خانواده ها نیست و مشخص نیست یک الی دو شب برای 
افراد هم چه دردی از آن ها دوا می کند؟اما مدیرعامل سازمان 
رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران در 
کنار واکاوی شرایط گرمخانه های موجود، در بخش دیگری 
از صحبت هایش به موضوع غیرمرتبط درآمد کودکان کار 
و خیابان هم اشاره کرده و پرده از درآمد ۵۰ میلیونی آن ها 
برداشته! او به خبرنگار ایلنا گفته: »برخی از این کودکان کار و 
خیابان به صورت خانوادگی کار می کنند و ۵ الی ۶ نفر هستند 
که به همراه خانواده و پدر و مادر در سطح شهر تهران کار 
می کنند. بعضا اگر هر بچه ای از یک خانواده ۷ نفره، روزی 
۱۰۰ هزار تومان دربیاورد درآمد خانواده روزی ۷۰۰ هزار 
تومان می شود و در ماه می شود ۲۱ میلیون تومان. من با یکی 
از اینها صحبت کرده ام و گفته است امروز ۴میلیون تومان 
درآمد داشته ام.«احمدی صدر که پیش تر اعلام کرده بود 
کودکان کار و خیابان روزانه بین ۴۰۰هزار تا یک میلیون 
تومان درآمد دارند، در این خصوص که این درآمد برچه 
اساسی برآورد شده است، توضیح داده: »استثنائاتی وجود 
دارد اما میانگین درآمد چنین خانواده  هایی به ۵۰میلیون هم 
می رسد یک خانواده ۷ الی ۸ نفره در خیابان و در سرچهارراه ها 
پخش می شوند و کار می کنند و ما هرگز با درآمدی که این ها 
دارند نمی توانیم این  افراد را از کف خیابان خارج کنیم. 
ما نمی توانیم به این ها ماهیانه ۵۰میلیون تومان حقوق 
بدهیم؟«با این اوصاف و با این دیدگاه مسئولان، زمانی که 
کودکان کار و خیابان که یکی از واضح ترین نمونه های چهره 
فقرزده شهر هستند، از این درآمد میلیونی برخوردارند، باید 
این گفته اش در این خصوص که خانواده های بی سرپناه هم 

استثنا و ناچیزند را هم باور کرد. 
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ذره بیــــن

 ستاد مدیریت بحران استان تهران 
به حالت آماده باش درآمد

مدیرکل مدیریت بحران استان تهران از 
آماده باش ستاد مدیریت بحران در پی تشدید 
آلودگی هوا خبر داد و گفت: هشدار نارنجی 
آلودگی هوا صادر شده است. حامد یزدی مهر 
از صدور هشدار نارنجی آلودگی هوا در استان 
تهران خبر داد. یزدی مهر با اشاره به اینکه با 
تشدید شدت آلودگی هوا تمامی دستگاه های 
خدمات رسان به حالت آماده باش درآمده اند 
گفت: توصیه اکید می شود که مردم به خصوص 
افراد دارای بیماری زمینه ای از حضور در فضای 
باز خودداری کنند. مدیرکل مدیریت بحزان 
استان تهران بیان داشت: طبق اعلام سازمان 
هواشناسی طی روز سه شنبه و چهارشنبه به 
دلیل پایداری نسبی جو و عدم وجود وزش باد 
قابل ملاحظه، در بخش های مرکزی، غربی 
و نیمه جنوبی استان، کاهش کیفیت هوا و 
افزایش شاخص آلودگی هوا در حد ناسالم برای 

همه گروه ها پیش بینی شده است. 
 

آتش در جنگل های هیرکانی 
خاموش شد

رئیس محیط زیست شهرستان رودبار از 
خاموش شدن حریق در جنگل های هیرکانی 
خبر داد. علی فرهی تکرمی، از خاموش شدن 
کامل حریق جنگل های هیرکانی در این منطقه 
خبر داد. او در این رابطه اظهار کرد: افراد حاضر 
در منطقه اعلام کردند که حریق اطفا شده 
و مشکل خاصی در این حوزه وجود ندارد. 
فرهی یادآور شد: در حال حاضر هوای این 
منطقه بارانی بوده و ایمن سازی برای عدم 
شعله ور سازی دوباره آتش در این جنگل ها 
انجام شده است. او همچنین افزود: در حال 
پایش منطقه هستیم تا آسیب های موجود در 
خصوص گونه های جانوری و گیاهی منطقه را 
جمع بندی کرده و آن را در قالب یک گزارش 
جامع منتشر کنیم. حریق در جنگل های 
هیرکانی طی روزهای گذشته مناطق طالش، 
ماسال، رضوانشهر و فومن و رودبار را تحت تأثیر 
قرار داده است. به گفته مدیرکل منابع طبیعی 
استان گیلان تا روز گذشته حدود ۴۰ هکتار از 
جنگل های منطقه رودبار تحت تأثیر این حریق 

قرار گرفته است. 

کمبود ۴0 قلم دارو به دلیل عدم 
رفع مشکل نقدینگی شرکت ها

رئیس سازمان غذا و دارو گفت: به رغم 
پیگیری های مستمر با بانک مرکزی، تامین 
ارز و تسهیلات مدنظر سازمان غذا و دارو توسط 
بانک های عامل انجام نشده است و در مورد 
تامین ۴۰ قلم دارویی به دلیل عدم رفع مشکل 
با  نقدینگی شرکت هاست. حیدر محمدی 
اشاره به بهبود شرایط تامین آنتی بیوتیک  
در داروخانه  ها، گفت: تولیدات داخلی برخی 
آنتی بیوتیک ها مثل کوآموکسی کلاو شاهد 
رشد ۲۰برابری تولید آن نسبت به ابتدای سال 
و سفیکسیم ۱۰ برابر و داروی آموکسی سیلین 
۴ برابر شده است. او با بیان اینکه تاکنون ۴ 
محموله آنتی بیوتیک وارد کشور شده است، 
اظهار کرد: در چند روز آینده یک محموله 
دارویی جدید وارد کشور خواهد شد. اقدامات 
صورت گرفته با هدف رفع کمبودهای ضروری 
دارو تا ثبات بازار و رفع نیاز بیماران ادامه خواهد 
یافت. معاون وزیر بهداشت با اشاره به اینکه 
میزان تولید آنتی بیوتیک های خوراکی و سرم 
از طریق تولید داخل افزایش یافته است، گفت: 
با رفع مشکلات تولیدکنندگان آمار تولید در 
کشور افزایش یافت. همچنین شرکت هایی که 
تخلفشان اثبات شده است به نهادهای بازرسی 
معرفی شدند و پس از این ابلاغ شد هیچ شرکت 
دولتی به دلیل زیان ده بودن مجاز به توقف تولید 

و فروش نخواهد بود. 

تکلیف متناسب سازی باید 
مشخص شود

رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری 
گفت: برای افزایش حقوق بازنشستگان مدت ها 
تعلل کردند. حسن صادقی، گفت: در برنامه  هفتم 
و قانون بودجه ۱۴۰۲ باید سهم سازمان تامین 
اجتماعی دیده شود. الان فصل خوشه چینی 
است. صادقی گفت: دولت برای خانواده  خود 
نسخه  روشنی دارد. برای آن ها متناسب سازی و 
ترمیم حقوق اجرایی می شود اما برای بازنشستگان 
تامین اجتماعی این اتفاق نمی افتد. او ادامه داد: 
یک میلیون تومانی که به حقوق حداقل بگیرانِ 
کشوری و لشکری اضافه شد متاثر از افزایش 
مزایای جانبی است. یادمان باشد که همواره به 
بازنشستگان تأمین اجتماعی گفته شده افزایش 
مزایای مزدیِ شما متأثر از تصمیم دولت است. 
پس باید امروز هم مزایای مزدی ما متاثر از تصمیم 
دولت باشد و باید به همان میزان به بازنشستگان 
تامین اجتماعی هم اضافه شود. اگر این کار را 
نمی کنند افزایش ۳۸درصدی را برای مزایا مزدی 
ما اعمال کنند. صادقی در ادامه به متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان اشاره کرد و گفت: تورم امروز 
نتیجه  سیاست های اقتصادی است و چوبِ آن 
بر سر کارگران و بازنشستگان خورده است. او به 
ترمیم حقوق کارگران و بازنشستگان دولت اشاره 
کرد و گفت: برای افزایش حقوق بازنشستگان 
مدت ها تعلل کردند اما حقوق بخش خود را دو 

روزه افزایش دادند. 

اخبارکوتـــاه

روی خط آرمان ملی

به بهانه صحبت های یکی از مسئولان شهرداری تهران نگاهی انداخته ایم به وضعیت بی سرپناهی و درآمد کودکان کار؛ 

کودکان کار با 50 میلیون درآمد!
  مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری گفته کودکان کار درآمد 50 میلیونی دارند، به گفته او تعداد 

خانواده های بی سرپناه استثناست

  بیش از یک سال از هشدارهای جدی 
کارشناسان درباره وضعیت فرونشست زمین 
در شهر یزد می گذرد اما در این مدت اقدامی 
جز برگزاری جلسات انجام نشده در حالی که 
فرونشست ها افزایش داشته است. کاهش 
بارندگی، خشکسالی و استفاده بی رویه از 
منابع آب در استان یزد که رودخانه دائمی 
ندارد و هر سال سطح آب های زیرزمینی 
آن پایین تر می رود، حاصلی جز فرونشست 
زمین نداشته و در آینده نه چندان دور 
فروچاله ها، حیات را در این استان خواهند 
گرفت. موضوع اما به اینجا ختم نمی شود و 
زیر پوست شهر جهانی یزد حفره های خالی 
ناشی از خشکسالی های مکرر و برداشت های 
بی رویه آب، خطر فرونشست را افزایش داده 
و این طور که مسئولان می گویند هر لحظه 
ممکن است حفره ای در نقاط مختلف ایجاد 
شود. این نگرانی تا جایی پیش رفته که 
در نقاط مختلف شهر به وضوح شکستگی 
دیوارهای خانه مردم مشاهده می شود و 
حتی برخی خیابان ها بر اثر این پدیده اندکی 
نشست داشته اند. محمدمهدی جوادیان زاده؛ 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان یزد 
در گفت وگویی که با ایلنا داشته، با اشاره 
به چالش های ناشی از کاهش بارندگی و 
خشکسالی های مکرر یزد، برداشت های 
بی   رویه از منابع آب زیرزمینی را عامل ایجاد 
فرونشست و فروچاله دانسته. او با بیان اینکه 
استان یزد دارای ۱9دشت است که ۱۴دشت 
آن ممنوعه و از این تعداد چهار دشت در 
حالت ممنوعه بحرانی هستند اضافه کرده: 
دشت بهادران، دشت چاهک، دشت یزد-  
اردکان و دشت ابرکوه از جمله این دشت ها 
هستند. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
استان یزد با بیان اینکه تأثیر زمین در اثر 

خشکسالی و برداشت های بی  رویه در هر 
دشت متفاوت است، افزوده: این تاثیر در 
دشت یزد- اردکان و دشت ابرکوه به صورت 
نشست زمین و ایجاد فروچاله خود را نشان 
داده و در برخی دیگر از دشت ها نیز شاهد 
شور شدن منابع آبی زیرزمینی هستیم. او 
بیان داشته: در دشت یزد- اردکان بیشتر 
شاهد فرونشست زمین یعنی ایجاد شق در 
زمین هستیم و در دشت ابرکوه نیز بیشتر 
فروچاله مشاهده می شود. جوادیان زاده 
تصریح کرد: فرونشست به معنای ترک هایی 
که در سطح زمین ایجاد می شود و معمولاً در 
مساحت بزرگی اتفاق می افتد. اما فروچاله 
در مساحت کمتر و با سرعت بیشتری ایجاد 
می  شود و از این حیث خطرناک  تر است. 
او ادامه داده: بیشتر تعداد فروچاله های 
استان نزدیک به پنجاه مورد در دشت ابرکوه 
گزارش شده است و نشست زمین نیز بیشتر 
در دشت یزد- اردکان به ویژه در منطقه 
رستاق مشاهده می شود. مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای استان، مهم ترین عامل بروز 
فرونشست و فروچاله را افت سطح آب های 
زیرزمینی در اثر کاهش بارندگی ها به عنوان 
عامل طبیعی و برداشت های بی  رویه به عنوان 
عامل انسانی می داند و تصریح کرد: بهترین 
راهکار برای کاهش این پدیده های طبیعی، 
مدیریت مصرف آب و بهینه سازی مصارف 

در بخش های مختلف است. 
 نگاهی به نشست زمین در دشت 

استان یزد
و  حفاظت  معاون  منصوری؛  جواد 
بهره برداری شرکت آب منطقه ای یزد هم 
با اشاره به افزایش این پدیده در استان یزد 
گفته: نرخ فرونشست سالانه زمین در دشت 
یزد- اردکان به ۱۴سانتی متر رسیده است. 

او افزوده: متوسط کسری مخزن سالانه 
در دشت بحرانی یزد- اردکان 9۷ و ۵۲ 
صدم میلیون مترمکعب است و بیشینه 
نرخ فرونشست سالانه زمین در این دشت 
به ۱۴سانتی متر رسیده و باعث کاهش 
زیرزمینی شده  آب های  کیفی  و  کمی 
است. منصوری افزوده: بیش ترین مراکز 
صنعتی در دشت یزد- اردکان که مهم ترین 
و حیاتی ترین دشت استان است قرار دارد و 
از لحاظ منابع آبی و ظرفیت زیست محیطی 
در محدوده بحرانی قرار گرفته است. وی 
نداشتن  به دلیل  یزد  استان  داد:  ادامه 
آب های سطحی از معدود استان هایی است 
که اکثر برداشت ها از منابع آب زیرزمینی 
انجام می شود و روز به روز بر فروچاله های 
دشت های استان افزوده می شود. معاون 
حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
یزد گفته: شرکت آب منطقه ای برای نجات 
سفره های زیر زمینی و حیات استان، اجرای 
طرح های احیا و تعادل بخشی، تحویل 
حجمی وخاموشی چاه ها را به طور جدی 
دنبال کرده و امید است که با برنامه سازگاری 
با کم آبی نیز بتوانیم در مرحله اول این برنامه 
روند افت سطح آب های زیرزمینی را به صفر 
برسانیم. منصوری به مجهز کردن چاه های 
کشاورزی و صنعتی به کنتور هوشمند اشاره 
کرده و گفته: تاکنون بیش از 9۲درصد از 
چاه های کشاورزی و ۶۵درصد از چاه های 
صنعتی مجهز به کنتور هوشمند شده است. 
او به حفر چاه های غیرمجاز از سوی برخی 
افراد سودجو نیز اشاره کرده و گفته: از 
ابتدای امسال تاکنون بیش از ۲۸۰ شکایت 
در سامانه ۳۱۰۷۷ در مورد حفر چاه های 
غیرمجاز یا اضافه برداشت از چاه های مجاز 
ثبت و مورد بررسی قرار گرفته است. معاون 

حفاظت و بهر ه برداری شرکت آب منطقه ای 
یزد لازمه اجرای طرح های حفاظت از منابع 
آب زیرزمینی را همکاری تمام دستگاه ها و 
مردم دانسته و گفته: در واقع بحران کم آبی 
باید دغدغه همه مردم و مسئولان باشد تا با 
همکاری یکدیگر بتوانیم منابع آب زیرزمینی 

را حفظ کنیم. 
 اجرای طرح تحویل حجمی برای 

جلوگیری از برداشت های بی رویه
علی اوهب، رئیس گروه طرح احیا و 
تعادل بخشی شرکت آب منطقه ای نیز 
ضمن تشریح طرح تحویل حجمی و اجرای 
طرح احیا و تعادل بخشی از ابتدای آغاز 
این طرح ها، عنوان کرده: هدف از تعریف 
این طرح ها جلوگیری از اضافه برداشت ها 
و برداشت های غیرمجاز بوده که نتایج آن 
در آینده متوجه بخش های مصرف کننده 
به ویژه کشاورزان می شود. خطر فرونشست 
در استان کویری یزد از میان دشت ها به شهر 
جهانی و بافت تاریخی رسیده اما کارشناسان 
از این حیث فرونشست استان را پرمخاطره 
می دانند که دامنه آن به درون مناطق شهری 
و جمعیتی و زیرساختی و تاسیساتی کشیده 
شده است. با این وضعیت بیم آن می رود که 
هر لحظه بخشی از بناهای تاریخی ثبت شده 
نیز با خطر ریزش مواجه باشند. متأسفانه 
وضعیت  درخصوص  هشدارها  باوجود 
فرونشست استان، برداشت بی رویه آب از 
منابع زیرزمینی ادامه دارد و هیچ مدیریت و 
کنترلی بر برداشت ها نیست، افت سطح آب 
ادامه دارد و تا زمانی که منابع آب زیرزمینی 
مدیریت نشود این تنش ها ادامه خواهد یافت 
و سازه های تاریخی، ساختمان های عمومی، 
بیمارستان ها و مدارس و تأسیسات هم در 

معرض خطر است و بیشتر نیز می شود. 

نگاهی به بحران نشست زمین در بحرانی ترین دشت استان

دشت ها نشست می کنند؛ ساختمان ها ترک می خورند؛ اینجا یزد است


